
SPOMENIŠKO VARSTVO

Neusmiljeni zob časa
na Navju

O Navju. Plečnikovi mojstro-
vmi iz naše polpretekle zgodo-
vine. je bilo napisanega že
mnogo. celo film so tam po-
sneli. Toda ktjub prelitemu čr-
nilu se stvari niso premaknile
nikamor Nt nakijučje, da se te-
ga problema znova lotevamo,
saj ležijo Navje na področju
naše obfiine. tn zakaj spet po-
grevamo staro in tečno temo?
Pogrevamo jo zato. ker Navje
niso tisto, kar bi morale biti,
namrefi naS kutturnozgodovin-
ski spomenik, pač pa naša kul-
turna sramota. Vsakemu, Se
tako površnemu sprehajalcu
se mora boleče vtisniti v spo-
min pohod med gomilami na-
ših najslavnejših mož peresa,
ki jih pozna staro in mtado, v
šolah se učijo njihova dela na
pamet, pa kljub temu so njiho-
va zadnja počivališča prectmet
vsakodnevne skrunitve. Ob ju-
trih lahko vidiš v parku in na

grobovih štirinožne kosmatin-
ce. tam opravljajo malo potre-
bo, medtem ko njihovi gospo-
darji neprizadeto prebtrajo
prve jutranje novice. V ograji
poleg zaprtih vrat v parku zija
velika luknja. arkadno pokopa-
lišče je vegasto, odpada omet,
napisi na nagrobnikih so zbri-
sani, opaziti je splošno zane-
marjenost, propadanje. dub po
kfetni vlagi se meša z onim od
gnijočih odpadkov med grmi-
Čevjem in po travi.

Sprva smo misliii, da bo od-
govore na vsa zastavljena
vprašanja moč dobiti, pa smo
se grenko zmotili Več kot iri-
desat telefonskih pogovorov in
raznih sestankov je bilo po-
trebnih. da smo odgrnili ko-
preno navidezne skrivnostno-
sti, ki zakriva poslednje domo-
vanje naših literatov, Pa pojdi-
mo lepo po vrsti,

Na vprašanje, kdo je uprav-
Ijalec Navja. nismo dobili pra-
vega odgovora. Kamorkoli
smo se obrniii, so nas napotili
na drug nasiov, Še največ po-
datkov nam je nanizata inž.
StaSa Blažič z Regionalnega
zavoda za spomeniško var-
stvo, ko je izjavlla, da oni niso
upravljatec Navja, istočasno
pa potrdila, da ne ve, kdo bi to
utegnil biti. Kot zanimivost je
omenila, da so lansko leto za
popravilo vandalistično po-
škodovanih spomenikov (sto-
rilcev še niso prijeli) dobili ne-
kako devet miiijonov starih di-
narjev od Ijubljanske kulturne
skupnosti in da je bila to prva
in verjetno zadnja takšna inve-
sticija na Navju. Obžalovaia je.
da za tekoče vzdrževanje kul-
turnih spomenikov namenskih
sredstev enostavno ni. Tudi pri
Ijubljanski kulturni skupnosti
so potrdili besede inž. Blažiče-
ve in dodali. da je bila tanska
investicija enkratna, saj za te-
koče vzdrževanje nimajo de-
narja. pa ne samo denarja. tudi
jasnih načrtov in pojmov o tem
ni, kdo naj bi Navje vzdrževal.
Pojasnili so, daje probtem kul-
turnozgodovinskih spomeni-
kov sistemski probiem in bi ga
bilo kot takega potrebno tudi
obravnavati.

Kakorkoli Že: vsi bi radi, o

tem ne dvomimo, da bi bili naSi
kulturnozgodovinski spomeni- •
ki lepo urejeni, nihče pa ne ve,'
od kod bi dobili denar. Naj
omenimo, da je bil v Glasniku
Št, 31 iz ieta 1966 zapisan od-
lok mestne skupšČine, da Nav-
je uvrščajo med objekte mesi-
nega pomena. kar zadeva
vzdrževanje. Določen je bil ce-
lo tisti, ki naj bi Navje vzdrževal
- Ijubljanske Žale, kjer pa o
tem niso nič vedeli kot to. da
jim enkrat letno nakažejo ob
dnevu mrtvih denar za lovorov
venec, ki ga pač odnesejo tja.
Žal tudi v brošurici Smerniceo
poiitiki izvajanja družbenega
ptana Ljubljane 1976-1980, ki
jo je izdata skupščma mesta
Ljubljane, ni niti besedice o
Navju.

Malce drugačna je podoba
zelenih površin. ki pač ne spa-
dajo med objekte kulturnozgo-
dovinskega pomena. Redno
jih vzdržuje Komunalno po-
djetje Ljubljane tozd Rast, ki
dobiva redna naročila ob ob-
činske komunalne skupnosti.
V svoji vnemi za lep vtdez par-
ka v Navju so šli celo tako da-
leč, da so zaklenili ena od
obeh vhodnih vrat, da pokopa-
lišče ne bi več služilo za tranzit
peScev, ki so redno mendrali
nasade in zlasti ponoči na tra-
tah pofieli vse mogoče. Pa so
si iznajdljivi občani pomagalf
tako, da so poleg zaprtih vrat
-zvrtalt« v betonsko ograjo ve-
liko iuknjo in park je spet po-
stal prehoden.

Problem kulturnozgodovin-
skih spornenrkov v Ljubljani
torej ni rešen. Večkrat se v to
problematiko pritihotapijo ra-
zlični izgovori, dvotirnosti in
celo licemerstvo. Nihče noče
biti odgovoren, nihče noče
odriniti dinarja. vsi pa bi radi
veljali za kulturne, vendar sa-
mo veljali, kajtt v resnici smo
daleč od tega. Morda ne bi bilo
napak. ko bi začeli natančneje
prebirati umetmne Jurčiča,
Levstika. Aškerca. Vodnika in
vseh drugih litsriatov. ki so po-
kopani na Navju. Morda bi se
nam ob tem te utrnlla pozab-
Ijena misel, da srno kljub svoji
majhnosti (e kulturen narod.
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